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n  
Assemblea Ordinària Primavera 
27-11-14 
 
 
Data: dijous 27 de novembre de 2014. 
Horari: S’inicia a les 19:20 i finalitza a les 21:30 hores. 
Lloc: Casa Orlandai 
 
Documentació lliurada: pressupost 2015, Pla d’acció 2015, protocol finançament privat, 
manifest Plataforma en defensa de l’Oreneta, manifest Taula pel dret a decidir. 
 
Assistència: 
 
Entitats sòcies amb dret a vot presents: 
 
Associació d’Amics i Amigues de l’Orlandai. Representant: Jesús Mestre 
Assemblea Nacional Catalana. Representants. Laia Robert Sabaté, Linus Puchal i Carme 
Ferrer 
Cafè Orlandai SCCL. Representants: Roser Tintorer i Victor Galceran 
Setem Sarrià-St.Gervasi. Representant: Enric Capdevila 
Ciència en Societat. Representant: Cristina Junyent Rodriguez 
Esplai Movi de Sarrià. Representants: Maria Homs, Andrea Carmona i Xavier Planas 
 
Persones i famílies sòcies amb dret a vot presents: 
 
Barba Suñol, Oriol 
Bigues i Balcells, Jordi 
Camara Serrano, Juan Maria 
Capdevila, Enric 
Clavera Benedit, Berta 
Compaire Garcia, Juan Jose 
Fontanella Laguna, Carla 
Fontanella Laguna, Mariona 
Homs Bassedas, Maria 
Junyent Rodriguez, Cristina 
Lillo Jové, Gerard 
Marquès Vidal, Eulàlia 
Marsa Torres, Enric 
Masachs Fatjó Eulàlia i Oriol Ramis 
Masats Folgueras , Marta 
Mestre i Campi, Jesús 
Oliver Santamaria, Maria Antonia i Elias Cabrera 
Palencia –Lefler Ors, Manel 
Pampalona Cases, Josefina 
Pau Vila, Manel 
Periz Vila, Maria 
Planas Alonso, Xavier 
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Ramis Masachs, Nuria 
Rosanas Grau, Maria Josep 
Sarda Ferrer, Gerard 
Serrahima Urgell, Claudia 
Solina Feliu, Josep Oriol 
Tanqueiro, Inés 
Tello Grau, Sandra 
 
Entitats, famílies i persones amb dret amb vot delegat: 
 
Bordas Gifre, Lluis 
 
Equip tècnic: 
 
Arrando, Daniel 
Bascompte, Maria 
Oliete, Natàlia 
 
Persones assistents no sòcies: 
 
Castaño, Mireia: Alumna en pràctiques 
Martín, Albert: Tècnic informàtic 
Sangenis, Nuria: Representant del Banc del Temps 
Barneza, Mª Jesús 
 
 
TOTAL: 35 persones, famílies i entitats sòcies (70 hores voluntàries) 

 
 

Temes tractats i acords presos 
 
 

1. Lectura i aprovació de l’acta de l’Assemblea anterior 
 
N’Oriol Barba dóna la benvinguda a les persones assistents i explica la dinàmica de 
treball i el sistema de votació que se seguirà. 
 
Es dóna compte dels acords presos i dels temes tractats en la darrera Assemblea de 
l’associació, celebrada el 21 de maig de 2014: 
 

• Aprovació per unanimitat del tancament econòmic corresponent a 2013 i la 
ratificació dels preus del llogues d’espais. 

• En Carles Cuní, membre de la junta comunica la seva baixa. 
• Debat sobre la política d’aliances i el finançament privat. 
• Ratificació per unanimitat l’allotjament del Paper Petit. 
• Estat dels projectes Mapa Verd i Espai Gardenyes. 
• Atorgament segon Premi Barcelona Associacions. 

 
S’escullen en Xavier Planas i en Víctor Galceran com a interventors de l’acta de 
l’Assemblea. 
 
 
2. Situació nou conveni per gestionar la Casa Orlandai 
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N’Enric Capdevila explica que s’ha pactat un nou conveni amb l’Ajuntament que, a hores 
d’ara, encara no està validat i signat, sinó que està a Sant Jaume pendent de tramitar.  
Les principals novetats són: conveni nou amb tres anys de durada, d’adjudicació directa, 
amb un increment anual de 1,5% de la subvenció (menys l’any 2015, que s’incrementa un 
3,7%), amb una nova regulació del servei de restauració (cafeteria de menjar ràpid) i 
limitació de l’aforament de terrassa. No es pot aspirar al nivell superior de regulació 
“Restaurant” i fruit de la nova normativa de terrasses s’haurà de reduir l’aforament de la 
terrassa del pati. Tampoc es podrà obrir la cafeteria durant el mes d’agost perquè 
l’equipament tanca. 
Subscriu un futur conveni de gestió ciutadana en procés. 
 
Na Crisitina Junyent pregunta què perdem si entrem en el conveni de gestió ciutadana. 
En principi, es contesta que no es perdrà res, s’hi guanyarà. 
 
Na Carla Fontanella explica que els veïns i veïnes estan molt a favor que la cafeteria obri 
a l’agost. S’explica que, de moment, hem d’esperar per poder negociar més, una vegada 
signat el conveni. 
 
Na Núria Ramis pregunta si la cafeteria obrirà a les 10h igual que l’equipament. Es 
contesta que s’ha acceptat com a excepció l’obertura de la cafeteria a les 9 hores. 
 
En Xavier Planas pregunta si els dissabtes al migdia la Cafeteria tancarà. Es contesta 
que romandrà oberta com fins ara. 
 
 
3. Pressupost 2015 
 
En Juan Cámara, explica les principals remarques del pressupost. Pel que fa als 
ingressos: 
 

• Subvenció Ajuntament segons nou conveni (increment 3,7% respecte 2014 
durant la primera anualitat). 

• Manteniment resta d’ingressos: quotes socis, tallers, activitats, cessió d’espais... 
• Sense ingressos significatius derivats d’altres subvencions. 

 
En relació al tancament de 2014, es constata que de cara al 2015 els ingressos baixen 
considerablement degut a la subvenció del projecte del Mapa Verd i a excedents 
econòmics que enguany teníem i que l’any vinent no tindrem. Els sobrants són fruit dels 
dos premis que hem rebut aquest any. 
També ha fet incrementar els ingressos un import rebut en per part de l’assegurança de 
les inundacions del soterrani. 
 
Pel que fa a les despeses destaca: 
 

• Manteniment sous i principals sotscontractes (IPC molt proper a 0). 
• Increment de despeses de personal per reforçar el punt d’informació (8 hores 

setmanals de taulell). 
• Despeses extraordinàries per a la realització del Pla Estratègic 2016-2020 i nova 

web Associació. 
 
S’ha inclòs una partida de conservació i manteniment, que estava pendent degut a la 
incertesa sobre la renovació del conveni. 
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Es preveu tancar l’exercici econòmic de 2014 amb un benefici de 6.428€ a l’equipament, 
un benefici de 5.069€ a l’Associació, un benefici de 1.596€ a l’Espai Gardenyes i tancar a 
0 el projecte del Mapa Verd. En total, el benefici és de 13.093€. 
 
Pel que fa al 2015 es preveu un pressupost equilibrat entre ingressos i despeses de 
329.262€. 
El pressupost de l’associació de 2015 no preveu fer cap aportació al fons de reserva. 
 
En Xavier Planas pregunta si ens hem de gastar els diners que ens sobren de les 
subvencions. Comenta que com a plantejament a llarg termini, si sobren diners estaria bé 
no haver-los de tornar, però tampoc gastar-los en material. Es contesta que aquesta no 
és la filosofia, però com s’ha tingut benefici s’ha decidit invertir el diners sobrants en 
coses útils que feia temps que es tenien pendents (inversions i compra de material). Si 
l’Ajuntament no ho accepta s’hauran de retornar. 
 
En Xavi Planas comenta que les partides estan clares, però que potser es podria 
especificar què es gasta en cada activitat, o segmentat per projectes per facilitar la 
comprensió del pressupost. S’accepta la proposta. 
 
En Xavi Planas comenta que es podrien presentar les accions abans que el pressupost. 
Es tindrà en compte la proposta. 
 
En Xavi Planas pregunta a què responen les 8 hores d’increment en personal del taulell. 
Es contesta que es considera necessari atès que la Casa creix, el nombre d’usuaris creix, 
etc. A més a més, tenim una demanda de l’Ajuntament relativa a la millora del servei que 
s’ofereix des del punt d’informació. 
 
En Manel Palencia comenta que no és el primer any que l’Ajuntament manifesta que els 
tallers són una mica cars. Es contesta que els preus dels tallers són preus públics, 
estipulats per l’Ajuntament. El que l’Ajuntament critica són les despeses dels talleristes. 
Respecte a les despeses, enguany s’han fet menys tallers però molt més plens que els 
altres anys. La mitjana d’ocupació és altíssima. Per l’any que ve preveiem baixar el 
llindar, per tal d’esponjar els tallers que estan molt plens. 
 
Na Mariona Fontanella pregunta quina despesa hi ha mensual de personal. Es contesta 
que una despesa de vora 13.000€. S’alerta que a vegades les subvencions de 
l’Ajuntament es retarden i hem de fer calaix per cobrir les despeses dels mesos en els 
quals no rebem la subvenció. 
 
 

A favor En contra Blancs 
35 0 0 

 
S’aprova per unanimitat el pressupost corresponent a 2015. 
 
 
4. Pla d’acció 2015 
 
N’Enric Capdevila explica el pla d’acció vinculat a l’Associació, que es concreta en: 
 

• Mantenir i potenciar l’estructura actual de l’associació (secretaria). 
• Elaborar el Pla Estratègic 2016-2020). 
• Potenciar les comissions segons l’estudi que s’ha fet. 
• Posar en marxa un premi sociocultural: Premi Marcel Oliveres. 
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• Renovar la junta directiva: presidència i vicepresidència. 
• Redimensionar i acompanyar els projectes Mapa Verd i Espai Gardenyes 

 
En Daniel Arrando explica el pla d’acció vinculat a l’equipament, amb les següents 
remarques: 
 

• Augmentar els ingressos a través de la subvenció municipal. 
• Mantenir els nivells d’ingressos de tallers d’activitats i de cessió d’espais. 
• Reforçar i millorar el punt d’informació. 
• Renovar les infraestructures obsoletes i comprar aquelles que ajudin a millorar 

l’eficiència la qualitat del servei. 
• Acabar l’estudi dels espais i usos, per tal d’establir el criteri de priorització. 
• Seguir millorant les memòries com a eines de comunicació i transparència. 
• Crear i posar en funcionament la nova web. 
• Ampliar l’oferta d’activitats orientada a joves i a nivell de ciutat. S’ha constat que 

tenim un petit dèficit a nivell d’activitats per joves i adolescents, els joves que 
passen per la Casa acostumen a mostrar una actitud molt passiva. Des de 
programació s’està preparant conjuntament amb els esplais del barri el foment 
d’activitats que impliquin a aquest sector. 

• Endegar la comissió artística. A partir de la demanda creixent de companyies i 
grups emergents de l’àmbit de les arts escèniques, estem pensant la manera de 
dur a terme un intercanvi cultural. De moment s’ha elaborat una proposta de 
bases o paràmetres per tal d’obrir una convocatòria d’intercanvi amb uns criteris 
de fons a través d’una comissió mixta integrada per artistes de la casa i alguna 
persona de la Junta una. 

• Continuar programant el nou cicle de temàtica política i social “Les Veus de la 
República”, que presenta la Marta Massats. La primera sessió serà el dimecres 3 
de desembre sobre la vella i la nova política: partits vs moviments socials. 

 
Na Núria Ramis pregunta si el tema de reforçar i millorar el punt d’informació va adreçat a 
les persones voluntàries. Es contesta que, principalment, va dirigit als professionals 
tècnics. 
 

A favor En contra Blancs 
35 0 0 

 
S’aprova per unanimitat el pla d’acció corresponent a 2015. 
 
 
5. Relleu Junta Directiva 
 
N’Enric Capdevila explica que fins ara han passat 31 persones per la Junta, la qual està 
formada actualment està formada per 10 membres. 
 
Avui es produeixen les següents baixes: 
 

• Jesús Mestre (Vicepresident), des de 27-2-2007. 
• Eulàlia Marquès (vocal), des de 12-02-2008. 
• Anna Aguilar (Vocal), des de 02-12-2013. 

 
Tant en Jesús com na Eulàlia destaquen l’aprenentatge que els ha suposat estar a la 
Junta i manifesten la seva voluntat de seguir vinculats a la Casa Orlandai. 
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I es proposen les següents altes, les quals es presenten, a excepció d’en Lluís Bordas, 
que no ha pogut venir: 
 

• Núria Ramis. 
• Marta Massats. 
• Lluís Bordas. 

 
Persona A favor En contra Blancs 
Núria Ramis 34 0 1 
Marta Massats 32 1 2 
Lluís Bordas 31 0 4 

 
S’aprova la incorporació a la Junta Directiva de na Núria Ramis, na Marta Masats i en 
Lluís Bordas. 
 
 
6. Protocol finançament privat 
 
En Juan Cámara explica una proposta de redactat per incorporar al protocol de 
finançament privat aprovat fa un parell d’anys en Assemblea. 
El document sorgeix del debat que va tenir lloc a l’Assemblea de Primavera 2014 sobre el 
finançament de l’ACCO per part d’entitats privades. Es van recollir diverses opinions però 
no es va arribar a cap acord concret. 
 
La proposta es concreta en: 
 

• Subvenció per un percentatge superior a 5% de la subvenció municipal (uns 
10.000€) es comunicarà via correu electrònic a tots els socis i sòcies. 

• Aquesta notificació anirà acompanyada de la convocatòria d’una  i Comissió 
extraordinària de finançament. Tothom que vulgui posicionar-se respecte aquest 
finançament podrà assistir a la comissió i debatre-ho.  

• En cas de no consens a la Comissió de Finançament es convocaria una 
Assemblea Extraordinària. 

• Es valorarà sempre el finançament per projectes que tenen el recolzament i la 
unanimiatat de l’assemblea.  

 
En Manel Palencia proposa que aquest protocol hauria de ser el mateix per les 
donacions. Es proposa que així sigui. 
 
Na Carla Fontanella considera que no costaria res ampliar-ho a les donacions. S’accepta 
la modificació i es procedeix a la votació 
 
 

A favor En contra Blancs 
32 0 2 

 
S’aprova el redactat que complementa el protocol de finançament privat. 
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7. Règim de contractació de talleristes 
 
En Daniel Arrando explica que s’ha estat treballat per estudiar el règim de contractació de 
talleristes. La demanda va sorgir en l’Assemblea de fa 1 any. Paral·lelament s’ha rebut 
una queixa per part de l’Ajuntament per l'excessiu cost  dels tallers en relació a la resta de 
centres cívics. Es va constatar que existien fins a 6 models diferents de contractació. 
 
Els objectius del canvi que es planteja són: 
 

• Simplificació burocràtica.  
• Eliminació de greuges comparatius 
• Reducció de costos, per tal de permetre fer tallers amb menor ocupació.  

 
La proposta que es planteja és: 
 

• Uniformització de condicions de contractació: tots els talleristes seran autònoms 
• Preu per hora de 30€ bruts  
• Regim transitori, mantenint el tipus de contractació existent fins a Juliol de 2015 
• Si es donen circumstàncies especials, excepcionalment es consideraran altres 

tipus de contractació 
 
Na Núria Ramis pregunta si hi havia diferents sous i si s’estan equiparant. Es contesta 
que s’estan equiparant els tipus de contractació. Amb aquest sistema tots els talleristes 
cobraran igual i a l’equipament ens costarà el mateix. 
 
Na Carla Fonatella alerta que el fet d’obligar a ser autònom pot contradir un perfil de 
tallerista no professional, del barri. Es contesta que en aquest cas si facturen menys de 
3.000€ anuals no caldria que fossin autònoms. 
 
 
8. Llançament nou Pla Estratègic 2016-2020 
 
N’Oriol Barba explica que d’aquí a un any finalitza el Pla Estratègic vigent. La realitat de 
l’ACCO ha canviat de manera substancial des de la seva creació i així ho vam recollir a la 
reforma d’Estatuts 2013. 
 
Explica que un Pla Estratègic no és només un document sinó un procés per repensar el 
projecte de l’ACCO, matisar-lo i enfortir els vincles entre els socis i amb l’entorn. 
 
Es proposa elaborar un nou Pla Estratègic 2016-2010 amb l’objectiu d’ajudar a modular el 
projecte de l’ACCO i adaptar-lo als nous reptes. Es busquen quines accions hem 
d’emprendre com a associació durant els propers anys per assolir els nostres objectius. 
 
En Xavier Planas pregunta que si el Pla d’acció es debatrà en algun espai participatiu. Es 
contesta que l’elaboració del Pla Estratègic i del Pla d’acció combinarà espais de treball 
tècnics i espais participatius. El procés serà liderat per una Comissió estratègica oberta. 
S’acorda estudiar obrir a la participació l’elaboració dels Plans d’acció bianuals. 
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9. Posicionaments de l’entitat: votació de l’adhesió a la Plataforma en Defensa de 

l’Oreneta 
 
N’Enric Capdevila constata que l’associació no disposa d’un protocol o procediment 
concret per prendre un posicionament polític. La Junta de L’ACCO ha acordat redactar 
una proposta d’un protocol que hauríem d’aprovar en una pròxima Assemblea. Per 
aquets motiu proposem debatre dos adhesions a moviments veïnals del nostre barri. 
 
En relació a la  Plataforma en Defensa del Parc de l’Oreneta, n’Eulàlia Marqués explica 
que l’ACCO es podria adherir al manifest de la Plataforma, que consta dels següents 
punts: 
 

• No a la privatització i urbanització d’una part del Parc del Castell de l’Oreneta. 
Aquest espai forestal és un patrimoni d’alt valor ecològic de tota la ciutat de 
Barcelona i volem que se’n garanteixi la seva protecció íntegra.  

• Que es destini a ús públic la Torre Garcini al Guinardó i Can Ripoll a Sant 
Gervasi-Galvany, d’acord amb les reivindicacions dels veïns, mitjançant un 
procediment que no perjudiqui els interessos generals de la ciutat.  

 
En Jordi Bigues comenta que s’ha de matisar que de vegades la rellevància dels temes 
són fonamentals. Per exemple, l’Associació de Veïns no s’ha posicionat a favor del Parc 
de l’Oreneta perquè hi està en contra, i juntament amb l’ACCO son les dues úniques 
entitats que no s’han posicionat, així que es pot interpretar malament el nostre no 
posicionament. 
 
 

A favor En contra Blancs 
33 0 1 

 
S’aprova l’adhesió al manifest de la Plataforma en Defensa de l’Oreneta. 
 
 
10. Posicionaments de l’entitat: votació de l’adhesió a la Taula pel Dret a Decidir 
 
N’Oriol Solina explica que la Taula pel Dret a Decidir, presidida per Isona Passola, es 
constituí a la Casa Orlandai, el passat 17 de setembre amb l’assistència de nombrosos 
veïns i entitats del districte. 
 
Proposa l’adhesió als principis d’aquesta, que són promoure: 
 

• Actes i iniciatives encaminades a fomentar en la ciutadania el convenciment de 
la necessitat democràtica d’una consulta. 

• Difondre el compromís pacífic que el Dret a Decidir constitueix una expressió 
fonamental de l’exercici de la democràcia. 

 
Na Mariona Fontanella comenta que potser això s’hauria de contemplar al Pla Estratègic 
en comptes de proposar-ho a l’Assemblea per fer-ho operatiu. Es contesta que mentre no 
tenim els procediments definits, és la solució que hem trobat. 
 
En Manel Palencia comenta que cal estar alerta per si amb una simple votació en una 
Assemblea un conjunt de persones poden venir i aprovar un canvi dels ideals i dels 
principis de l’ACCO. 
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Na Núria Ramis comenta que existeix aquest perill, però que ens recolzen uns documents 
que ens permeten continuar desenvolupant una tasca de forma democràtica. 
 

A favor En contra Blancs 
27 4 3 

 
S’aprova l’adhesió als principis de la Taula pel Dret a Decidir. 
 
 
11. Precs i preguntes 
 
En Jordi Bigues pregunta per què no estem a la plataforma de l’Associació de Veïns. 
S’explica que l’ACCO es va desvincular de la Taula d’entitats de Sarrià, impulsada pel 
CP, i que tampoc no s’ha vinculat a la nova plataforma promoguda per l’AVV. Es treballa 
per una plataforma unitària i integradora. 
 
Na Carla Fontanella explica que enguany per a la disfressa de la Casa per Carnaval es 
demanarà una petita participació als socis. 
 
Na Carla Fontanella pregunta com es procedirà si sorgeix una decisió urgent a nivell 
polític que s’hagi de decidir si ens adherim o no. Es contesta que hi ha moltes 
consideracions a fer. Són els últims 5 mesos que passarà això fins a la Assemblea de 
Primavera. Si es produeix algun fet urgent, en tot cas, es convocaria una Assemblea 
Extraordinària. 
 
En Xavi Planas demana que les persones candidates a la Junta es presentin a 
l’Assemblea. 
 
En Xavi Planas demana que la nova web es doti d’eines perquè sigui participativa i es 
puguin obrir debats per no haver d’invertir en breus en una altra web d’aquestes 
característiques. 
 
 
 

Sarrià (Barcelona), 27 de novembre de 2014 
 
 
 
 
 
 
 
Xavier Planas      Víctor Galceran 
Interventor d’acta     Interventor d’acta 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Enric Capdevila      Gerard Lillo 
President       Secretari 


